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رویداد

شهروند| همه می دانند که مجلس به  عنوان 
مهمترین نهاد قانون گذاری عصر جدید جای 
قانون گذاری،  مختلــف،  لایحه های  تصویب 
رســيدگی و نظارت به بزرگترین پروژه ها در 
سطح کشور و نظارت بر عملکرد دولت است و 
از سویی نمایندگانی که در حوزه های انتخابيه 
خود به مجلس ورود پيدا کرده اند، رســيدگی 
به امورات مردم همان حوزه ها را در دســتور 
کار خود قرار می دهند. اما مجلس حاشيه های 
دیگری نيز دارد؛ خوابيدن و استراحت کردن 
شــبانه برخی از نمایندها در آن موضوعی که 
چند وقت پيش توســط نماینده اروميه علنی 
شد و حاشــيه ای هم به دنبال داشت. در ادامه 
به این ســه چهره  و تحليل مصطفی درایتی، 
فعال سياســی اصلاح طلب راجع به این ماجرا 

پرداخته ایم.

حسینعلی حاجی دلیگانی
۱۷ خــرداد ۱۳۹۶ بــرای او و مــردم ایــران روز 
دلخراشــی بود؛ روزی که اعضای گروه تروریســتی 
داعش داخل ساختمان مجلس شورای اسلامی نفوذ 
کردند و دو تن از اعضای دفتر حســینعلی حاجی را 
به شــهادت رســاندند. دلیگانی نماینــده دوره نهم 
و دهم مجلس شــورای اســلامی و عضو کمیسیون 
برنامه و بودجه و محاســبات مجلس شورای اسلامی 

از حوزه انتخابیه شاهین شــهر، میمــه و برخوار در 
استان اصفهان اســت. او برای دومین مرتبه با حضور 
در لیست اصولگرایی در انتخابات دوره دهم مجلس 
موفق به کسب مطلق آرا شد که در فهرست اسامی ما 
قرار دارد؛ اســامی نمایندگانی که شب ها در مجلس 
استراحت می کنند و می خوابند. او هم مثل ابوالفضل 
ابوترابی هنوز صحبتــی درباره این ماجــرا نکرده و 
تلاشمان این اســت که در روزهای آتی بتوانیم دلیل 

این موضوع را از این نماینده بپرسیم.

ابوالفضل ابوترابی
ابوالفضل ابوترابی، نماینده دوره نهم و دهم مجلس 
شــورای اســلامی و دبیر دوم کمیســیون قضائی و 
حقوقی مجلس از حوزه انتخابیــه نجف آباد، تیران و 
کرون از اســتان اصفهان اســت. نام این نماینده هم 
در جرگه کســانی اســت که در مجلس می خوابند. 
ابوترابی تحصیلات خــود را در نجف آباد در رشــته 
راه و ســاختمان به پایان رســاند و در رشته حقوق 
در دانشــگاه علــوم قضائی تهران بــه ادامه تحصیل 
پرداخت. او در  ســال ۱۳۸۱ پس از اخذ مدرک رشته 
حقوق به امر قضاوت در اصفهان مشغول شد، سپس 
دادستان شهرســتان تیران و کرون شد و پس از آن 
توانست به  عنوان نماینده نجف آباد، تیران و کرون به 
مجلس راه یابد. تلاش مــا این بود با او تماس بگیریم 
و ببینیم چرا در مجلس می ماند اما موفق نشــدیم و 

امیدوارم در روزهای آتی بتوانیــم دلیل این کار را از 
خود این نماینده بپرسیم.

نادر قاضی پور
نــادر قاضی پور از دوره هشــتم مجلس شــورای 
اســامی تاکنون نمایندگی اروميه را بر عهده دارد. 
قاضی پور گرایش اصولگرایی دارد و عضو کميسيون 
صنایع و معادن مجلس اســت و ليســانس فيزیک 
کاربردی و فوق ليســانس مدیریــت صنعتی دارد. 
نادر قاضی پور ازجمله نمایندگانی اســت که شب ها 
در مجلــس می خوابــد.  خــودش در گفت وگو با 
»انتخاب« گفته در اروميــه باغ خانوادگی و زمين و 
در تهران، مشــهد و اروميه خانه دارد؛ اما در مجلس 
می خوابد. ایــن نماینده اروميه گفته اســت قبل از 
نمایندگی مجلس در خيابــان نظام آباد تهران یک 
خانه دو طبقه و یک تک واحدی 70 متری داشــت. 
بعد از آن »خانه دوطبقــه را فروختم ولی یک واحد 
را نگه داشــتم. مجلس می خوابم برای آنکه بيشتر 
خدمت کنــم. اگر بروم خانه و برگردم یک ســاعت 
رفت و یک ساعت برگشــت زمان می برد اما این 2 
ســاعت را در مجلس می مانم.« قاضی پور همچنين 
گفته: »در مشهد یک آپارتمان دارم. من و بچه هایم، 
برادر و خواهرم در ســفر مشهد به آن خانه می رویم 
و هتل اتاق نمی گيریــم؛ از قدیم الایام وضع مالی ما 

خوب بود.«

وقتیآبازآبتکاننمیخورد...

لیلا مقیمی
روزنامه نگار، اصفهان

عکس های نخلستان های خوزستان را دیده اید؟ نخل های 
بی برگ و بار که به گورستان متروکه ای از ستون های بتونی 
شبيه شده. خبر سرگردانی پرندگان مهاجر دریاچه اروميه 
را شنيده اید؟ از کنار بســتر بی جان زاینده رود گذشته اید؟ 
همين چند روز پيش، به تماشــای سد زاینده رود ایستادم؛ 
ســازه ای که تا چند ســال قبل، لب به لب بــود و امروز، اما 
تراژدی از رود زنده و پرخروش که چشــمان هر بينده ای را 
از دیدنش پر »آب« می کند. هرچند دست کم برای روزولت 
این طور نبود. سپتامبر 1935 هنگام دیدن رودخانه کلرادو، 
روزولت به زبان خودش گفت: »آمدم، دیدم و مسحور شدم.« 
رئيس جمهوری آمریکا جمله مشهور و تاریخی اش را زمانی 
به زبان آورد که از ساخته شــدن بزرگترین ســد جهان  در 
کشورش به وجد آمد. او اما نمی دانست که همين چند کلمه 
در آینده قرار اســت الهام بخش سياستمداران جهان سوم 
شود. ماجرا به دهه 30 شمسی برمی گردد؛ یعنی سال های 
نوشدن ایران؛ روزگاری که سدسازی در کشور کليد خورد؛ 
پروژه ای که بعد از گذشت 60 سال ادامه دارد و هنوز عطش 
آن نخوابيده. در آن سال ها و با اجرای اصل 4 ترومن، آمریکا 
دســتش را به ســوی ميهن مان دراز کرد تا در حل مشکل 
کم آبی  پا پيش گذاشته باشد. دهه 30، البته آبستن اتفاق 
ناگوار دیگری هم بود؛ رویدادی که نطفه اش زمان شاه عباس 
بسته شد تا با شکافتن شــکم کوه، آب به زاینده رود برسد و 
فات مرکزی بارور شــود. این طرح ولی مدت ها ابتر ماند. 
تونل نخست کوهرنگ، بالاخره در  سال 39 افتتاح و آبرسانی 
آغاز شــد. زمانی که پهلوی دوم می گفت در هر نقطه ای که 
امکان ساختن سد وجود داشته باشد، ایجاد می کنيم  و هر 
جا که آبی زیرزمين باشد، از زیر ســنگ هم که شده،  آن را 
بيرون می کشيم! به این ترتيب  احداث پی درپی سازه های 
بتونی نيز در همان سال ها و با حمایت محمدرضاشاه شکل 
گرفت. دیری نگذشــت، پروژه های آبرسانی افزایش یافت. 
ســدهای غول پيکر یکی پس از دیگری قد کشيدند و بالا 
رفتند؛ بی قواره و بدون کار کارشناســی. این سازه ها مدام 
در کشور تکرار شدند. سينه رودها را مکيدند تا خشکيدند؛ 
آن قدر که دیگر آبی نمانده. همين می شود که  وزارت نيرو در 
 سال 93، سکوتش را می شکند. این وزارتخانه، برای نخستين 
بار از زمان تاســيس تا به آن موقع، لب به اعتراف می گشاید 
و در برنامه تلویزیونی به افراط در سدســازی اشاره می کند:   
»ما در سدسازی یک مقداری زیاده روی کرده ایم. سدهایی 
که ساخته شده به اضافه سدهایی که درحال احداث است، 
جمعا 76 ميليارد مترمکعــب آب را می تواند تنظيم کند؛ 
درحالی که بيشتر از 49 ميليارد متر مکعب آب برای تنظيم 
نداریم.« این اعتراف های تلخ و تکان دهنده، اما نتوانست مانع 
اشتباهات گذشته شود. منافع عده ای به همه این مشکات 
چربيد و روند سدسازی در کشور سرعت گرفت. نتيجه اش 
هم تحميل 120 سد غيرکارشناسی به وزارت نيرو  است که 
این وزارتخانه عریض و طویل توان مخالفت با احداث آنها را 
ندارد، حتی به قيمت دست وپنجه نرم کردن مردم با بی آبی 
و جدال های قوم و قبيله ای. مصداقش را هم این روزها زیاد 
می بينيم. همسایه های کارون به آب شرب محتاج شده اند و 
عطش شان روزبه روز بيشتر می شود. گلوی سيستان خشک 
شده، زاینده رود بيابان شده، کشاورز اصفهانی به تنگ آمده، 
لوله های انتقال آب به یزد شکسته، هشدار جيره بندی هر 
روز بيشتراز قبل شده. چه فایده اما؟ اینها همه توان رقابت با 
منافع آن عده را ندارند. سازه های بتونی باز هم قد می کشند، 
لوله های انتقال آب فربه تر می شوند، صنایع جدید در کویر 
متولد می شــوند،  روبان بهره برداری صنایــع جدید پاره 
می شود، گره سياســت و قدرت، ولی محکم تر می شود، به 
قدری که هيچ دندانی نمی تواند آن را باز کند!  تراژدی بحران 

آب در ایران، لای این گره تنيده.

یادداشت

دانشگاههایبرترایران
کداماند؟

بر اســاس آخرین رتبه بندی دانشگاه های 
معتبر دنيا، 10 دانشگاه از 20 دانشگاه معتبر 
ایران در تهران قرار دارند و اصفهان و مشهد هر 
کدام سه دانشگاه و شــيراز و تبریز دو دانشگاه 
معتبر را به خود اختصــاص داده اند. بين 20 
دانشــگاه معتبر، نام دو واحد علوم وتحقيقات 
تهران و مشــهد دانشــگاه آزاد اســامی نيز 
دیده می شــود.  نخســتين دانشــگاه در این 
رتبه بندی دانشگاه تهران و بعد از آن دانشگاه 
علوم پزشکی تهران، صنعتی شریف، اميرکبير و 

تربيت مدرس قرار دارد.

انتقادهاازاعمال
تحریمهایمجددآمریکا

فدریکا موگرینی، مســئول سياست خارجی 
اتحادیه اروپا دیروز در بيانيه مشــترک با وزرای 
خارجه 3 کشور اروپایی طرف برجام شامل فرانسه، 
آلمان و انگليس از اعمال مجدد تحریم های ایران 
ابراز تأسف کرد. در این بيانيه آمده رفع تحریم های 
هســته ای بخش ضروری برجام است. به همين 
دليل برای حفاظت شــرکت های اروپایی طرف 
معامله با ایران از گزند تحریم های آمریکا، نسخه 
به روز شده قوانين مسدودساز تحریمی اتحادیه 
اروپا از امروز اجرایی می شود. البته هنوز جزیيات 

این قوانين رسانه ای نشده است.

نمایندگانیکهدرمجلسمیخوابند

هفته هـای  در   شـهروند  روزنامـه 
اخيـر در شـکل و محتـوا متحـول 
و  نظـرات  از  را  مـا  اسـت.  شـده 
 انتقـادات خـود بی نصيـب نگذارید 
و بـا مـا از طریـق شـماره پيامـک 

باشـيد تمـاس  در   5000262662

 

سال گذشته وزارت نيرو به دليل مواجهه با بحران کم آبی 
در ایران در پروژه ای جدید، موضوع اکتشاف آب در ذخایر 
ژرف زمين را با همکاری کشور روسيه شروع کرد و هيأت 
دولت با صدور بخشــنامه ای مقرر کرد مبلغ 250 ميليارد 
ریال اعتبار از محل منابع قانون تشکيل سازمان مدیریت 
بحران کشــور، برای تأمين آب شــرب اضطراری استان 
سيستان وبلوچســتان در قالب انجام حفاری آب ژرف در 
اختيار وزارت نيرو قرار بگيرد. این اتفــاق درحالی رخ داد 
که رضا اربابی مدیرکل دفتر مدیریت بحران اســتانداری 
سيستان وبلوچســتان هم اعام کرد که براساس آخرین 
آمارها 100 درصد مساحت سيستان وبلوچستان امسال 
دچار خشکسالی همه جانبه شده اســت و در نتيجه آنها 
استفاده از آب های دریا و آب های ژرف را تنها راه نجات از 
بی آبی دانستند. پس از آن هم حبيب الله دهمرده، نماینده 
مردم زابل، زهک، هيرمنــد، نيمروز و هيرمند در مجلس 
گفت: برای علمياتی شدن این پروژه تفاهمنامه ای ميان 
وزارت نيرو و بنياد مســتضعفان منعقد شده که براساس 
آن، به حفر چاه آب اقــدام کنند، از ســوی دیگر رئيس 
سازمان برنامه و بودجه نيز  25 ميليارد تومان به این موضوع 
اختصاص داده اســت تا آب های ژرف که همان آب های 

جوان در عمق500 تا 3 هزار متری زمين است، استخراج 
شوند و در جدیدترین خبر، رحمانی فضلی وزیرکشور در 
زابل گفت: درحال حاضر 35 ليتر آب بدون پمپاژ از عمق 
2 هزار و 500 متری از طریق این چاه به سطح زمين می آید. 

آب تجدیدپذیر ضامن بقای طبيعت است 
رضا مکنون، معــاون مرکز مطالعات علــم و فناوری 
فرهنگستان علوم ازجمله منتقدان برداشت آب های ژرف 
است. او گفته؛ با توجه به شــرایط موجود محيط زیست 
و منابع آبی، باید قبل از هرگونه الگویی برای اســتفاده در 
صنعت، کشــاورزی و غيره تکليف آب و محيط زیســت 
را روشــن کنيم؛ اینکه چه ميــزان آب می توانيم از منابع 
تجدیدپذیر برداشــت کنيم و در مرحله دوم ميزان قابل 
برداشت مشــخص شــود. آب تجدیدپذیر ضامن بقای 
طبيعت است، ميزان برداشت مجاز از آن مشخص شده و 
اکنون مقامات قبول کرده اند که اول سهم طبيعت را کنار 
بگذاریم، بعد در مورد بقيه آن صحبت کنيم. وی همچنين 
می گوید: اکنون آب های تجدیدپذیر در کشور بين 80 تا 
90 ميليارد مترمکعب است که اگر بر 80ميليون جمعيت 
تقسيم کنيم، ســرانه هرنفر در  ســال 1100متر مکعب 

می شود، بنابراین از این نظر ما در مرز بحران قرار داریم. 

برداشت از منابع آب های ژرف در سيستان و بلوچستان قوت گرفت

رسیدنبهآبیاویرانیمنابع

»شهروند« ماجرای سه وکيلی که شب ها در ساختمان بهارستان می مانند و همانجا استراحت می کنند را بررسی می کند
ون

ریب
ت

ته
نک بر
خ
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اسحاق جهانگیری، معاون اول رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه واگذاری طرح های نیمه تمام به بخش 
خصوصی و مشــارکت بخش خصوصی برای تکمیل این طرح ها گامی در جهت خدمت رسانی هر چه 
بیشتر به مردم است، گفت: معافیت ها و امتیازات خوبی برای بخش خصوصی در نظر گرفته شده و در 
جلسه شورای عالی هماهنگی اقتصادی سران قوا نیز اختیارات کافی به کارگروه واگذاری طرح ها تفویض 

شده تا با شرایط سهل و آسان طرح های عمرانی نیمه تمام به بخش خصوصی واگذار شود.

 معاون اول
رئيس جمهوری:

سیاستدولت
کاهشتصدیگری
است

شروع صفحه آرایی
مدیر مسئولسردبیرمعاون سر دبیردبیر سرویسصفحه  آرا: ؟؟؟45 / 16

اتمام صفحه آرایی
17 / 45

شروع صفحه آرایی:  ؟؟ / ؟؟
اتمام صفحه آرایی:  ؟؟ / ؟؟

گاه
ن

رئیسجمهوری
حقایقرابگوید

علی مطهری، نماینده 
مجلس: اگر موانع پيش 
روی دولــت بــه بهانه 
پنهان  کشور  مصلحت 
بماند، هدف های دولت 
محقق نخواهد شد. بيان حقایق باعث فشار 
افکار عمومی برای رفع موانع خواهد شــد. 
اگر روحانی همه حقایق را در مجلس مطرح 

کند، حضور وی مفيد خواهد بود. 

بازداشت
45نفرازمتخلفانبازار

محسنی   غلامحسین 
اژه ای، ســخنگوی قوه 
قضائيــه: مطابق آخرین 
اخباری کــه در رابطه با 
تخلفات اخير بازار پيگير 
شدم، تاکنون 45نفر در این دو سه پرونده از ابتدا 
تا به امروز بازداشت شــده اند. البته افرادی هم 
هستند که ممکن است اتهاماتشان کمتر باشد و 
با قرار وثيقه آزاد شده باشند؛ اما تا همين امروز 

45 نفر در بازداشت به سر می برند.

هجمهوپرخاشممنوع
سبحانی نیا،  حسین 
اصولگرا:  سياسی  فعال 
مورد  امــروز  آن چــه 
انتقــاد جامعه اســت، 
هجمــه  و  پرخــاش 
گروه ها و جریان های سياســی به یکدیگر 
اســت، به طوری کــه افکارعمومی تصور 
می کند همه دنبال جنگ قدرت هســتند و 
هر گروهی فکر براندازی و حذف رقيبش را 
در سر می پروراند. حال آنکه موضوع اصلی 
جامعــه این نيســت و مردم با فشــارهای 

اقتصادی دست و پنجه نرم می کنند.

جامعه
تشنهحرفهایروحانیاست

جعفرزاده،  غلامعلی 
نماینده مجلس: ما باید 
یک وحدت و انســجام 
ملــی از خودمــان به 
نمایــش بگذاریم، باید 
مســائل را در داخل حل کنيم و جلوه ما از 
بيرون خوب باشد؛ جامعه امروز تشنه حرف 

زدن روحانی است.
 روحانی باید برای مردم روشــن کند توافق 
چه سود و چه هزینه هایی دارد و واقعيت ها 

را بيان کند.

نادر قاضی پور را همه به عنوان مدافع قشر مستضعف و کارگر 
جامعه می شناسند اما توییت محمد مهاجری، فعال سیاسی 
اصولگرا در شبکه های اجتماعی دست به دست شد که نشان 
می دهد او به لحاظ اقتصادی وضع خوبی دارد. همین امر موجب 
شد نامه نیوز با قاضی پور گفت و گویی داشته باشد که بسیاری از 
خبرگزاری ها بخشی هایی از آن را نقل کردند. در ادامه بخشی از 
این گفت و گو را که به گزارش »شهروند« مرتبط است آورده ایم:

 در تهران و ارومیه چند تا خانه دارید؟
من قبل از نمایندگی مجلس در خیابان نظام آباد تهران یک 
خانه دو طبقه و یک تک واحدی 70 متری داشتم. خانه دو طبقه 
را فروختم ولی یک واحد را نگه داشتم. آدرسش هم خیابان نظام 
آباد، خیابان شهید مدنی، خیابان شهید محمودی، کوچه شهید 

علی اکبر وهات است. 

 اینکه یک شــرکت ایتالیایی از شما دعوت کرده 
و شما در جواب گفتید حتما باید بلیت هواپیما برای 

قسمت فرست کلاس باشد صحت دارد؟
به هیچ عنوان صحت ندارد. مسافرت های من کمترین است. 
11 سال نماینده مجلس هستم، یک مرتبه خانواده ام را تهران 
نیاوردم. البته قبل از نمایندگی مجلس زن و بچه ام را تهران می 
آوردم. به کوری چشم دشمنان مشهد یک آپارتمان دارم. من و 
بچه هایم، برادر و خواهرم در سفر مشهد به آن خانه می رویم و 

هتل اتاق نمی گیریم. در واقع آپارتمان خانوادگی ماست. 
 در کل زندگی لاکچری ندارید؟

خیر. من پژو سوار می شوم. پســرانم وانت سوار می شوند. 
خانــه ای که در ارومیــه در آن زندگی می کنــم از زمانی که 
دانشجو بودم، احداث کردم و هنوز آنجا هستم. وقتی بخشدار، 
فرماندار، مدیرکل و سه دوره نماینده مجلس هستم از آن خانه 
بیرون نرفتم. از قدیم الایام وضع مالی ما خوب بود. ابزار فروشی 
داشتیم برای این در تهران خانه داشتیم چون وقتی به تهران 
می آمدیم در منزل خودمان باشیم. قبل از آنکه کارمند بشوم 
ابزار فروشی را بستم. هرچه ملک در آذربایجان شرقی و تهران 
داشتم همه را به ارومیه بردم. ارومیه وطن، عشق و علاقه من 
است. اگر قاضی پور قاضی پور است، برای محکم بودنش است، 
باج نمی دهد، باج نمی گیرد و برای این بیشتر میکروفنش در 
صحن علنی باز است چون شب ها طرح ها و لوایح را مطالعه 

می کند. 

بخشی از گفت و گوی نماینده اروميه که خبرساز شد

باج نمی دهم


